
Rozmawialiśmy o przyszłości
Podsumowujemy 16. Europejskie Forum Gospodarcze 
Łódzkie 2023, trzydniowe spotkanie ludzi biznesu, 
nauki, samorządu, sztuki z Polski oraz zagranicy.
                                                 Strona 6-7

40 lat porodów rodzinnych w Polsce
Pierwszy polski poród rodzinny został odebrany w szpitalu 
im. Madurowicza w Łodzi. Wydarzenie wspomina ojciec, 
który jako pierwszy został wpuszczony na porodówkę.
                                                         Strona 8

Absolutorium dla zarządu województwa 
Sejmik Województwa Łódzkiego zatwierdził wykonanie 
budżetu województwa za 2022 rok i udzielił wotum zaufania 
zarządowi z marszałkiem Grzegorzem Schreiberem na czele.
                                                             Strona 3
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Po kilku latach przerwy pabianiczanie znów jeżdżą do Łodzi tramwajem. Linia 41 wróciła na zmodernizowane tory. Tej inwestycji miało nie być, bo Pabianicom 
brakowało pieniędzy, żeby podpisać umowę z wykonawcą prac. Udało się ją zrealizować dzięki wsparciu Grzegorza Schreibera, marszałka województwa łódzkiego.                                                                                  
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Ponad stu wojów i tysiące miłośników średniowiecza wzięło udział w Europejskim 
Zjeździe Rycerstwa w XIII-wiecznym grodzisku w Tumie pod Łęczycą.          Str. 10
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&zy áoGziaQiH moJą Eyü QiHzaGoZolHQi"

Czy mieszkańcy Łodzi mają prawo czuć 
niezadowolenie, iż nie mogą w łatwy 
sposób dojechać do ringu autostrado-
wego oplatającego miasto? Mają. I po-
winni kierować uzasadnione pretensje 
do władz Łodzi. Bo to sytuacja skanda-
liczna, że rządzący miastem nie odrobili 
zadania, jakim było wyremontowanie 
ulicy Szczecińskiej, z którą mógłby zo-
stać połączony zjazd z trasy S14.

Rozbudowę i gruntowny remont uli-
cy Szczecińskiej, czyli jeden z warun-
ków budowy łącznika prowadzącego 
z S14 w stronę miasta, łódzki samorząd 
miał sfi nansować ze swojego budżetu. 
Miasto nie wywiązało się z tego zada-
nia. Na szczęście problem został roz-
wiązany dzięki pieniądzom z rządo-
wego programu Polski Ład. Widząc, 
że Łódź nie kwapi się z realizacją swo-

jego zadania, rząd wsparł remont kwo-
tą 62 mln zł. Dopiero wówczas miasto 
rozpoczęło niezbędne procedury. Jed-
nak skutek jest taki, że na zakończenie 
inwestycji trzeba będzie czekać. Stąd 
apele do prezydent miasta, aby jak naj-
szybciej przebudować ul. Szczecińską. 
Choć pewnie i tak nie uda się już zatrzeć 
wrażenia, że łódzkiemu samorządowi 
było z tym remontem nie po drodze.

Ring tras dużych prędkości wo-
kół Łodzi został ofi cjalnie domknięty 
na początku lipca. Wówczas otwar-
to ostatni, 16-kilometrowy, odcinek 
trasy ekspresowej S14. Warto zazna-
czyć, że inwestycja została ukoń-
czona przed terminem. W otwarciu 
- na węźle Zgierz Zachód - wzięli udział 
m.in. ministrowie rządu Prawa i Spra-
wiedliwości oraz marszałek Grzegorz 
Schreiber.

- Łódź jest jedynym miastem 
na wschód od Berlina, który posiada 
taki ring - mówił Zbigniew Rau, mini-
ster spraw zagranicznych.

- To olbrzymie ułatwienie dla miesz-
kańców regionu i bardzo ważna inwe-
stycja dla komunikacji ogólnopolskiej 
- nie miał wątpliwości Piotr Gliński, 
minister kultury i dziedzictwa naro-
dowego.

- To droga, której miało nie być. Dro-
ga, którą nasi poprzednicy z uporem 
maniaka wykreślali z planów inwesty-
cyjnych - zauważył Waldemar Buda, 
minister rozwoju i technologii.

- Rząd Prawa i Sprawiedliwości 
realizuje odważne plany inwestycyj-
ne, dzięki czemu kolejne regiony Pol-
ski uzyskują nowe szanse rozwojowe 
- mówił Andrzej Adamczyk, minister 
infrastruktury.

- Jako przedstawiciel samorzą-
du dziękuję rządowi za tę inwestycję 
w imieniu mieszkańców Łodzi, Zgie-
rza, Aleksandrowa Łódzkiego i całego 
województwa - podsumował marszałek 
Grzegorz Schreiber.

Nowy odcinek drogi ekspresowej 
S14 poprawił bezpieczeństwo i kom-
fort życia mieszkańców. Wyprowadził 
z Aleksandrowa Łódzkiego i Zgierza 
osobowy i ciężki ruch tranzytowy. 
Całkowity koszt budowy nowego 
odcinka S14 to ponad 811 mln zł.

To jeszcze nie koniec zabiegów słu-
żących temu, aby Łódź była świetnie 
skomunikowanym miastem. Na po-
czątku lipca ogłoszone zostały dwa 
kolejne przetargi. Pierwszy na bu-
dowę łącznika z trasą S14 od wę-
zła Aleksandrów Łódzki do ulicy 
Szczecińskiej. Drugi dotyczy opra-
cowania wstępnej dokumentacji 
na rozbudowę węzła Emilia, czyli doce-
lowego połączenia autostrady A2, drogi 
ekspresowej S14 i drogi krajowej 91.

Mieszkańcom Łodzi przypomina-
my, że na S14 można wjechać węzła-
mi Łódź Lublinek oraz Łódź Retkinia. 
Bezpośredni dostęp do miasta jest też 
z węzła Konstantynów Łódzki, jadąc 
ulicą Złotno. 

OS, AA

To przez zaniechanie rządzących Łodzią mieszkańcy części stolicy województwa nie mają dojazdu do drogi ekspresowej S14. W lipcu został otwarty 
ostatni odcinek trasy - pomiędzy Aleksandrowem Łódzkim a Emilią. Tym samym domknięto ring tras dużych prędkości wokół aglomeracji łódzkiej.

Oddany odcinek drogi ekspresowej S14: węzeł Aleksandrów Łódzki - węzeł Emilia, ma 
dwie jezdnie o długości blisko 16 km. Jest uzupełnieniem oddanego w czerwcu ubiegłego 
roku ponad 12-kilometrowego odcinka S14 pomiędzy węzłami Łódź Lublinek i Aleksandrów 
Łódzki. Domyka także ring wokół aglomeracji łódzkiej, umożliwiając sprawną, szybką 
i bezpieczną komunikację z każdą częścią kraju, ale także usprawnia ruch tranzytowy 
w centrum Polski. Koszt budowy nowego odcinka S14 to ponad 811 mln zł. Budowa fragmentu 
drogi między węzłami Łódź Lublinek i Aleksandrów Łódzki kosztowała blisko 670 mln.
Ring wokół aglomeracji łódzkiej łącznie liczy ok. 112 km. Jego północną część o długości blisko 
20 km stanowi autostrada A2. Wschodnia część to ponad 30 km autostrady A1. Południowy 
fragment to droga ekspresowa S8 na długości ponad 21 km, zaś zachodnią część ringu stanowi 
droga ekspresowa S14. W tym przypadku długość wynosi blisko 41 km

W otwarciu ostatniego odcinka S14 wzięli między innymi udział (od lewej): poseł Marek Matuszewski, ministrowie Piotr Gliński 
i Zbigniew Rau, marszałek Grzegorz Schreiber, ministrowie Andrzej Adamczyk i Waldemar Buda, wicewojewoda łódzki Marcin Buchali
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Łączenie różnych źródeł przychodów nie ogranicza prawa do ulgi. Oznacza to, że moż-

liwe jest na przykład prowadzenie działalności gospodarczej oraz korzystanie z ulgi 

dla młodych w związku z umową o pracę .

Jeśli w roku podatkowym uzyskałeś wyłącznie przychody objęte ulgą, masz prawo 

do „dodatkowego zwrotu" z tytułu ulgi na dzieci do wysokości składek na ubezpieczenia 

społeczne i ubezpieczenie zdrowotne, jakie zapłaciłeś od przychodów objętych ulgą.

Wynagrodzenie 

2.800 zł
w portfelu zostaje 

ok. 1.647 zł
(w skali roku)

Wynagrodzenie 

5.259 zł
w portfelu zostaje 

ok. 4.002 zł
(w skali roku)

Wynagrodzenie 

7.127,33 zł
w portfelu zostaje 

ok. 5.792 zł
(w skali roku)

Ulga dla młodych
Osoby, które nie ukończyły 26. roku życia 
mają możliwość skorzystania z tzw. zerowego podatku PIT

85.528 zł - przychody do tej kwoty są zwolnione z opodatkowania 

Jeśli uzyskałeś przychody:
• z pracy
• z umów zlecenia zawartych z fi rmą
• z tytułu odbywania praktyk
• z tytułu stażu uczniowskiego

/HpVzy Vtart Gla máoGycK

Głosowanie poprzedziły obrady �2. se-
sji Sejmiku, podczas której marszałek 
przedstawił m.in. raport o stanie woje-
wództwa łódzkiego za 2�22 rok. Mar-
szałek przypomniał, że podsumowy-
wany rok był naznaczony wybuchem 
wojny w 8krainie.

- 2dbyliśmy sprawdzian nie tyle 
z działań organizacyjnych, ile przede 
wszystkim sprawdzian z człowieczeń-
stwa, z tego, jak reagujemy na takie 
dramaty. 2dpowiedzieliśmy sercem, 
chęcią pomocy niezależnie od prze-
szłości, od historii - mówił Grzegorz 
Schreiber.

Marszałek przypomniał także, że na 
początku ubiegłego roku ciągle zma-
galiśmy się z pandemią C29ID-19. 
- Na walkę z jej skutkami przekaza-
liśmy z budżetu województwa ponad 
2 mln zł. Szczególnie na onkologię 
i psychiatrię dziecięcą, bo skutki zo-
stawiły ślady w psychice dzieci - pod-
kreślał marszałek.

Jako jeden z najważniejszych suk-
cesów marszałek wymienił rozmowy 

$EVolXtoriXm Gla zarząGX ZoMHZyGztZa 
Sejmik Województwa Łódzkiego 
zatwierdził wykonanie budżetu 
województwa za 2022 rok 
i udzielił wotum zaufania 
zarządowi z marszałkiem 
Grzegorzem Schreiberem 
na czele. Za absolutorium 
głosowało 18 radnych.

dotyczące funduszy unijnych. - Wy-
negocjowaliśmy 2 miliardy �14 mi-
lionów złotych, środki niespotykane 
dotąd w historii województwa - za-
znaczył Grzegorz Schreiber.

Marszałek przypomniał też o uru-
chomieniu rynków do sprzedaży bez-
pośredniej dla rolników, połączeniu 
268 miejscowości siecią autobusową 
i kolejową, 1�� km wyremontowanych 
dróg oraz 118 milionach złotych dota-
cji dla fi rm z naszego województwa. 
Podsumowując wykonanie budżetu, 
marszałek podkreślił, że wojewódz-
two łódzkie ciągle obniża swoje za-

dłużenie, które jest o połowę mniejsze 
niż w 2�14 r.

- Jednocześnie co trzecia złotówka 
idzie na inwestycje - dodał. - W na-
szych działaniach najważniejszy jest 
człowiek i dobro mieszkańców. Reali-
zujemy nasze plany tak, żeby nawet 
w trudnym czasie pandemii i wojny 
mieszkańcy mogli korzystać z tego, 
co oferuje świat.

Budżet 2�22 roku był rekordowy 
pod względem dochodów, które się-
gnęły 1 mld �4� mln zł oraz wydatków 
- 1 mld ��� mln zł przy stosunkowo 
niewielkim, bo ��-milionowym defi -

cycie. Wydatki na inwestycje wynio-
sły 4�8 mln zł czyli ponad �1 procent. 
Procentowo najwięcej przeznaczono 
na transport i łączność - ��,� proc.

- Budżet, który dziś oceniamy, to bu-
dżet wielkich liczb ° podkreślił radny 
Włodzimierz )isiak, przewodniczący 
komisji gospodarki Sejmiku WŁ.

Przewodniczący klubu PiS Walde-
mar Wojciechowski zwracał szcze-
gólną uwagę na dochody budżetu. 
- Z samych podatków do budżetu wo-
jewództwa trafi ło ponad 6�� mln zł. 
Gros dochodów pochodziło z fundu-
szy rządowych� Rządowego )unduszu 

Rozwoju Dróg, Inwestycji Lokalnych, 
Polskiego Ładu, )unduszu Rozwoju 
Przewozów Autobusowych, )unduszu 
Kolejowego.

Również radni opozycyjni widzie-
li dobre strony budżetu. - Doceniamy 
wiele spraw, które zostały osiągnięte 
- mówił Marek Mazur z PSL i pod-
kreślił bardzo dobre działanie szpitali 
czy Łódzkiej Kolei Aglomeracyjnej.

Paweł Drążczyk zaznaczył� 
- Wszystko, co się zadziało w spra-
wie 8krainy, to były dobre działania. 
2 mld �4� mln zł w ramach )EŁ to tak-
że bardzo dobre wiadomości.                 JG

Marszałek Grzegorz Schreiber wraz z Zarządem WŁ odebrali gratulacje od Iwony Koperskiej, przewodniczącej Sejmiku fot. PW

- Chcemy pomóc młodym Pola-
kom w wejściu na rynek pracy i zdo-
byciu zatrudnienia - mówi premier 
Mateusz Morawiecki o zerowej 
stawce podatku PIT dla osób, które 
nie ukończyły 26 roku życia.

To jedna z wielu ulg podatkowych 
wprowadzonych przez rząd Prawa 
i Sprawiedliwości. Dzięki zerowej 
stawce PIT kariery zawodowe mło-
dych ludzi, którzy wchodzą na rynek 
pracy, mogą nabrać impetu. 

Ale na wprowadzonych przez rząd 
zmianach podatkowych korzystają 
nie tylko młodzi. W tym roku Po-
lacy odebrali około 2� miliardów 
złotych w ramach zwrotów z PIT. To 
rekordowa kwota. Zyskali seniorzy, 
którzy zdecydowali się pozostać na 
runku pracy, mimo nabycia prawa 

do emerytur. 2ni także zyskali ze-
rowy PIT. Zmiany w rozliczeniach 
podatków przyczyniają się również 
do zwiększenia odpisów dla organi-
zacji pożytku publicznego. W tym 
roku było to o około 21� mln zł wię-
cej niż w ubiegłym. 

Dzięki reformie podatkowej rządu 
mamy niższe podatki, co przekłada 
się na wyższe wynagrodzenia net-
to. Składają się na to między inny-
mi� obniżenie stawki podatkowej 
z 18 na 12 proc., podniesienie kwo-
ty wolnej od podatku do �� tys. zł 
oraz podniesienie pierwszego progu 
podatkowego do 12� tys. zł. Po raz 
pierwszy od kilkunastu lat podnie-
sione zostały też koszty uzyskania 
przychodów.

KM

Zerowy PIT do 26 roku życia to ważne wsparcie 
na newralgicznym etapie, kiedy się usamodzielniamy 
i szukamy własnej drogi.
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W przeszłości wiele lat w tym miej-
scu działał sklep spożywczy. Po jego 
zamknięciu obiekt przeszedł kapital-
ny remont i został zaadaptowany na 
świetlicę. 2becnie to miejsce zebrań 
sołeckich i innych spotkań integracyj-
nych. Niedawno w gminie zarejestro-
wane zostało Koło Gospodyń Wiej-
skich ÃMierzączowianki³. 

Ĝwietlica powstała dzięki wsparciu 
8rzędu Marszałkowskiego. Za 1�� ty-
sięcy złotych z programu ÃInfrastruk-
tura sołecka plus³ mieszkańcy mogli 
wymienić dach, okna i drzwi, ocieplić 
budynek, pomalować ściany oraz ku-
pić tablicę informującą o zanieczysz-
czeniu powietrza. Budynek zyskał 
nowy wygląd i przeznaczenie.

W bieżącym roku wsparcie Samo-
rządu Województwa Łódzkiego dla 
sołectw jest rekordowe. Wynosi 14 mi-
lionów złotych, 8 milionów złotych 
to pula programu ÃSołectwo na plus³, 
pozostała kwota jest rozdysponowa-
na w ramach ÃInfrastruktury sołec-
kiej plus³.

MM

Budowa boiska była szczególnie 
ważna dla uczniów miejscowej 
szkoły podstawowej. Dzięki nowe-
mu obiektowi w placówce można 
organizować bardziej urozmaico-
ne lekcje wychowania fi zycznego. 
Wcześniej do dyspozycji dzieci i na-
uczycieli była tu jedynie sala gim-
nastyczna i trawiaste boisko piłkar-
skie. Z obiektu mogą też korzystać 
wszyscy mieszkańcy.

Boisko powstało dzięki wspar-
ciu 8rzędu Marszałkowskiego WŁ. 
W ramach programu ÃInfrastruktura 

sportowa plus³ została przyznana 
dotacja najpierw na budowę obiektu, 
a następnie na wymianę nawierzch-
ni na bezpieczną polipropylenową. 
Łączna kwota wsparcia wyniosła 
prawie 14� tys. zł.

Przypomnijmy, że w tym roku 
pula na program ÃInfrastruktura 
sportowa plus³ wynosi 1� mln zł. 
To rekordowa kwota. Dla porówna-
nia w ubiegłym roku było to �,� mi-
liona złotych, a w 2�21 r. - � milio-
nów złotych.

MM

fot. AS

fot. AS

Z boiska mogą korzystać wszyscy mieszkańcy gminy Dłutów

Podczas adaptacji dawnego sklepu wymienione zostały dach, okna i drzwi. Budynek został ocieplony i pomalowany

3iHrZVzH takiH EoiVko Z JmiQiH 'áXtyZ
Dzięki wsparciu Samorządu Województwa Łódzkiego 
mieszkańcy gminy Dłutów w powiecie pabianickim 
doczekali się funkcjonalnego boiska.

%yá VklHp� MHVt miHMVcH iQtHJracMi
Za pieniądze z programu „,Infrastruktura sołecka plus” w Mierzączce Dużej powstała 
nowoczesna świetlica wiejska. To teraz miejsce spotkań mieszkańców gminy Dłutów.

Po kilku latach przerwy pabianiczanie znów jeżdżą do 
Łodzi tramwajem. Linia 41 wróciła na zmodernizowane 
tory. Tramwaje kursują co 24 minuty z pętli przy 
ul. Wiejskiej w Pabianicach do pl. Niepodległości w Łodzi.

= 3aEiaQic Go àoGzi tramZaMHm� :rHVzciH

Trasę z Pabianic do Łodzi ponad 100 lat obsługiwała tramwajowa linia 41. Połączenie uruchomiono w 1901 roku. Zostało zawieszone niemal cztery lata 
temu z powodu fatalnego stanu torów. Teraz praktycznie cała trasa przebiega wydzielonym torowiskiem. Wzdłuż niego powstały przystanki

Przebudowa trasy linii 41 przyniosła szereg innych zmian. 
Są nowe chodniki i drogi dla rowerów oraz miejsca parkingowe

Tej inwestycji miało nie być, bo  
Pabianicom brakowało pieniędzy, 
żeby podpisać umowę z wykonawcą 
prac. 8dało się ją zrealizować dzię-
ki wsparciu Grzegorza Schreibera, 
marszałka województwa łódzkiego, 
który zwiększył unijne dofi nansowa-
nie z RP2 WŁ 2�14-2�2� oraz po-
starał się o dodatkowe środki z bu-
dżetu państwa. 

Przypomnijmy, że w 2�18 roku 
oferty, które wpłynęły w ramach 
przetargu, znacząco przekraczały 
możliwości fi nansowe miasta. Pro-
jekt remontu torowiska zawisł wtedy 
na włosku i wszystko wskazywało 
na to, że trzeba będzie go odłożyć. 
Dopiero interwencja marszałka 
Grzegorza Schreibera� przesunięcia 
w ramach funduszy unijnych i wyne-
gocjowanie dodatkowego rządowego 
wsparcia, umożliwiło realizację prac. 

2statecznie unijne dofi nansowanie 
z 8rzędu Marszałkowskiego wynio-
sło 8�,9 mln zł, a rządowe wsparcie 
- 11,8 mln zł.

Roboty trwały trzy lata. Przebu-
dowany został cały układ torowy, 
wzdłuż niego stanęły nowe słupy 
trakcyjne, powstały przystanki, od-
nowiona została pętla tramwajowa 
przy ul. Wiejskiej. W centrum Pa-
bianic powstał wspólny pas autobu-
sowo-tramwajowy. Przystanki mają 
podwyższone perony, przy części 
z nich stanęły tablice informacyjne.

Co drugi kurs odbywa się tram-
wajem niskopodłogowym. Pierwszy 
tramwaj po przerwie wyruszył do Pa-
bianic z pl. Niepodległości w Łodzi 
1 lipca o godz. �.4�. Kurs do krań-
cówki przy ul. Wiejskiej trwa nie-
wiele ponad 4� min.

JG

fot. PW
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Nieborów w czerwcu zachwyca fe-
erią barw i zapachów. Dlatego ba-
rokowy pałac Radziwiłłów w Nie-
borowie-Arkadii był idealnym tłem 
do atrakcji przygotowanych przez 
Samorząd Województwa Łódzkiego 
podczas festiwalu ÃWojewództwo 
Łódzkie 2grodem Polski. Były kier-
masz ogrodniczy oraz konferencja 
poświęcona ogrodnictwu. Można 
było kupić sadzonki drzew, krze-
wów i kwiatów oraz porozmawiać 
ze specjalistami od florystyki czy 
architektury krajobrazu.

Spotkanie otworzył wykład dok-
tora Artura Zagajewskiego, botani-
ka i współpracownika 2grodu Bo-
tanicznego Polskiej Akademii Nauk 
w Powsinie, który mówił o tradycji 
związanej z poszukiwaniem mitycz-
nego kwiatu paproci. Podczas pre-
lekcji można się było dowiedzieć, 
co kryje się pod nazwą nasięźrzał 
pospolity czy podejźrzon księży-
cowy.

- Paprocie są bardzo ciekawą gru-
pą roślin. Pojawiły się miliony lat 
temu jako jedne z pierwszych i nie 
mają kwiatów ani owoców - mówi 
naukowiec.

Kiermasz zgromadził aż � tysiące 
mieszkańców województwa.

- To świetna inicjatywa - chwaliła 
Joanna Matusiak, która do Nieboro-
wa przyjechała z Łodzi. - Po pierw-
sze, pozwala poznać ciekawe miej-
sce w regionie, a po drugie, można 
zapoznać się z tajnikami ogrodów 
i ogrodnictwa.

Na gości czekały też projekcje 
filmów przyrodniczych Wytwórni 
)ilmów 2światowych WŁ, a także 
plener malarski poświęcony Józefo-
wi Chełmońskiemu. 2woce, warzy-
wa oraz jadalne kwiaty królowały 
podczas pokazów kulinarnych 
oraz degustacji przygotowa-
nych przez kucharzy. Po raz 
pierwszy mieszkańcy wo-
jewództwa mogli także 
obejrzeć osiem nowych 
ogrodów, które wyro-
sły w Nieborowie dzię-
ki projektowi samorządu 
województwa. 

Patronat honorowy nad 
wydarzeniem objęło Mi-
nisterstwo Klimatu i Ĝro-
dowiska. 

BG, KW

To było święto natury i sztuki. 
W otoczeniu barokowych ogrodów 
w Nieborowie kilka tysięcy 
mieszkańców regionu wzięło 
udział w Festiwalu Ogrodniczym 
„,Województwo Łódzkie Ogrodem 
Polski”.

Podczas festiwalu można było kupić sadzonki drzew, krzewów i kwiatów 
oraz porozmawiać ze specjalistami od fl orystyki czy architektury krajobrazu

Na zakończenie festiwalu wysłuchano preludium do 24. edycji Wędrownego Festiwalu Filharmonii Łódzkiej 
„,Kolory Polski”. Grohman Orchestra, którą tworzą muzycy fi lharmonii, wykonała znane od pokoleń utwory, 
m.in. „,Miłość ci wszystko wybaczy”, ,„Zielono mi”, „,Zakochani są wśród nas” czy „,Uciekaj, moje serce”Częścią imprezy był plener malarski poświęcony Józefowi Chełmońskiemu

fot. PW

fot. PW

fot. PW

Rangę imprezy doceniła Regionalna Organizacja Turystyczna Województwa 
Łódzkiego, wyróżniając Łódzkie certyfi katem za innowacyjne wydarzenie 
turystyczne i kulturalne promujące walory przyrodnicze regionu

Pasjonaci ogrodnictwa wzięli udział w warsztatach „,Miniogród w szkle” oraz 
„,Bukiet owocowo-warzywny”. Finałem warsztatów były nagrody dla uczestników fot. PW

fot. PW

Ogrody jak z bajki w Nieborowie

Owoce, warzywa oraz jadalne kwiaty 
królowały podczas pokazów kulinarnych

W parku w Nieborowie można oglądać osiem nowych ogrodów zaprojektowanych przez uczestników konkursu Urzędu Marszałkowskiego „Zielona Architektura”. Wzięli w nim udział 
architekci krajobrazu z całej Polski. Ich zadaniem było zaaranżowanie ogrodu w stylu francuskim lub angielskim. Wśród kryteriów było odwołanie się do tradycji upraw Radziwiłłów

fot. PW
fot. PW
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5ozmaZialiśmy o przyVzáości
Podsumowujemy 16. Europejskie Forum Gospodarcze Łódzkie 2023, trzydniowe spotkanie ludzi biznesu, nauki, samorządu, 
sztuki z Polski oraz zagranicy. Gościliśmy również przedstawicieli rządu Prawa i Sprawiedliwości.
- Ĩeby nie dać się wyprzedzić zmia-
nom zachodzącym w świecie, musimy 
poszerzać swoją wiedzę przynajmniej 
w takim tempie, jak robi to sztuczna 
inteligencja. Zaprosiliśmy państwa 
do Łodzi, aby wspólnie wziąć udział 
w wyścigu po tę wiedzę - mówił Grze-
gorz Schreiber, marszałek wojewódz-
twa łódzkiego podczas otwarcia E)G, 
nawiązując do jego motta, które brzmia-
ło� Czas innowacyjnego rozwoju.
   Europejskie )orum Gospodarcze na 
stałe wpisało się do kalendarza naj-
ważniejszych imprez gospodarczych 
w kraju. Stało się miejscem wymiany 
opinii, doświadczeń, prezentacji do-
brych praktyk, przestrzenią do nawią-
zywania kontaktów biznesowych, po-
zyskiwania klientów. 

Tegoroczna edycja E)G odbyła 
się między 12 a 14 czerwca w hotelu 

9ienna +ouse by Wyndham Andelµs 
w Łodzi. To były trzy dni wypełnione 
cennymi spotkaniami. Goście )orum 
wzięli udział w blisko siedemdziesię-
ciu prelekcjach, panelach dyskusyjnych 
i debatach na najwyższym poziomie, 
podczas których eksperci - wybitni teo-
retycy i doświadczeni praktycy biznesu 
- opowiadali, jak stawić czoła wyzwa-
niom wynikającym z trendów rozwoju 
czy sytuacji geopolitycznej.

Duży blok tematyczny został po-
święcony )unduszom Europejskim 
z naciskiem na kontekst praktyczny. 
8czestnicy paneli dedykowanych tym 
zagadnieniom mogli przyjrzeć się całe-
mu procesowi pozyskiwania środków 
europejskich. Jednym z kluczowych 
tematów E)G był także wpływ wojny 
w 8krainie na współpracę gospodarczą. 
W dyskusjach wzięli między innymi 

udział goście z regionów partnerskich 
Województwa Łódzkiego w 8krainie 
oraz reprezentanci Europejskiego Ko-
mitetu Regionów. Ważnym wątkiem 
)orum był rozwój technologii cyfro-
wych, a w szczególności ChatGPT. 
Goście tego panelu próbowali odpo-
wiedzieć na ważne pytania dotyczą-
ce wpływu sztucznej inteligencji na 
naszą pracę.

8czestnicy tegorocznej edycji E)G 
mieli możliwość uczestniczenia w wie-
lu takich dyskusjach, m.in. na temat 
transportu i energii przyszłości, współ-
pracy samorządu, biznesu i NG2 czy 
umiejętności pomagania. Nie zabrakło 
tematów poświęconych kulturze pracy, 
nowoczesnym modelom zarządzania 
i motywowania pracowników oraz li-
festylowi, produkcji żywości. Eksperci, 
producenci i pasjonaci żywności omó-

wili między innymi kwestie związane 
z promocją polskich produktów na mię-
dzynarodowych rynkach.

Trzeci, ostatni dzień E)G miał cha-
rakter międzynarodowy. 2rganizatorzy 
postawili na prezentację partnerów za-
granicznych oraz przedstawienie możli-
wości inwestowania w innych, również 
bardzo odległych częściach świata. Stąd 
panele Lodzkie Goes to India, Japonia, 
Korea Południowa, Zjednoczone Emi-
raty Arabskie czy Azja Południowo-
-Wschodnia.

Tegoroczne E)G zostało połączone 
z ogólnopolskim Dniem Przedsiębior-
cy. To oznacza, że Łódzkie stało się 
na czas )orum ważnym punktem dla 
wszystkich polskich fi rm, a wydarze-
nie otrzymało wsparcie Ministerstwa 
Rozwoju i Technologii. 

KM

Zwieńczeniem pierwszego dnia EFG była gala Nagrody Gospodarczej Województwa Łódzkiego „,Biznes na PLUS”. Nagrodzone zostały 
wyróżniające się fi rmy z Łódzkiego.
Nagrodę Zarządu Województwa Łódzkiego „,Biznes na PLUS” otrzymała fi rma AMZ Kutno. W kategorii ,„Sukcesja z sukcesem” wygrała 
fi rma ELPOL Łuźniak z Kiełczygłowa, w kategorii „,Łódzkie zaprogramowane na przyszłość” wyróżnienie odebrała fi rma Schraner Polska 
z Łęczycy. Nagrodę za „,Debiut w biznesie” odebrał właściciel fi rmy Galileo z Sieradza, a za „,Międzynarodowy sukces” nagrodzona 
została Pasieka Jaros z Łaziska. Ciepłe słowa do laureatów skierował premier Mateusz Morawiecki w nadesłanym fi lmie

„,Europejski Rok Umiejętności – wyzwania z perspektywy lokalnej i regionalnej” to temat panelu, którego partnerem 
merytorycznym była Grupa Europejskich Konserwatystów i Reformatorów w Europejskim Komitecie Regionów. Jej członkowie 
analizowali wyzwania i możliwości, jakie stwarza zmieniające się środowisko rynku pracy w Europie. Razem z marszałkiem 
Grzegorzem Schreiberem (drugi z lewej) rozmawiali o tym Marco Marsilio, przewodniczący regionu Abruzja we Włoszech, 
przewodniczący EKR (pierwszy z lewej), Juan-Garcia Gallardo Frings, wiceprzewodniczący regionu Castilla-y-Leon w Hiszpanii, 
Barbara Hegedűs, członkini zgromadzenia lokalnego Veszprém na Węgrzech (pierwsza z prawej) oraz Władysław Ortyl, 
marszałek województwa podkarpackiego (drugi z prawej)

Podczas drugiego dnia EFG wsłuchiwaliśmy się w głos młodych. W trakcie jednego z paneli eksperci 
i młodzi działacze rozmawiali o tym, jak aktywność społeczna wpływa na kompetencje cenione przez 
pracodawców. Z młodzieżą spotkał się między innymi minister cyfryzacji Janusz Cieszyński

EFG to także kuluarowe spotkania, dyskusje, nawiązywanie kontaktów

Podczas EFG marszałek Grzegorz Schreiber (pierwszy z lewej) i Andrii Kavunets (pierwszy z prawej), 
wiceprzewodniczący Winnickiej Obwodowej Administracji Wojskowej podpisali list intencyjny w sprawie 
utworzenia regionalnego biura Województwa Łódzkiego na terenie obwodu winnickiego

Forum to także spotkania z ludźmi sukcesu. Gościem tegorocznego EFG był 
mistrz olimpijski Mateusz Kusznierewicz, który opowiadał o swojej recepcie 
na odnoszenie zwycięstw, nie tylko w sporcie

Jednym z gości inauguracji był Jacek Sasin, minister aktywów państwowych, 
który podkreślił, że Polska od kilku lat jest w trójce najszybciej rozwijających 
się państw w Europie

Był też panel poświęcony „,srebrnej rewolucji”, czyli aktywności seniorów. O rządowym 
i samorządowym wsparciu dla osób 65+ i przeciwdziałaniu ich wykluczeniu z rynku 
pracy mówiła Marlena Maląg, minister rodziny i polityki społecznej (pierwsza z prawej)
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Podczas drugiego dnia EFG wsłuchiwaliśmy się w głos młodych. W trakcie jednego z paneli eksperci 
i młodzi działacze rozmawiali o tym, jak aktywność społeczna wpływa na kompetencje cenione przez 
pracodawców. Z młodzieżą spotkał się między innymi minister cyfryzacji Janusz Cieszyński

Europejskie Forum Gospodarcze to święto przedsiębiorców. W trakcie EFG obchodziliśmy 
IV Ogólnopolski Dzień Przedsiębiorcy. Gala z okazji Dnia Przedsiębiorcy zakończyła drugi dzień 
Forum. Zarząd Łódzkiej Izby Przemysłowo-Handlowej docenił zaangażowanie marszałka Grzegorza 
Schreibera przy wspieraniu działań na rzecz rozwoju przedsiębiorców województwa łódzkiego. 
Podziękowania podczas gali odebrał wicemarszałek Piotr Adamczyk

EFG to także kuluarowe spotkania, dyskusje, nawiązywanie kontaktów

Rozmawialiśmy również 
o ekologii i rolnictwie. W panelu 
„,Województwo Łódzkie Ogrodem 
Polski” uczestniczyła Anna Moskwa, 
minister klimatu i środowiska

Podczas panelu „,Dajmy im tę moc” była mowa o wspieraniu podmiotów 
realizujących usługi społeczne. Ich przedstawiciele mówili o współpracy 
z samorządami. Rozmawiali z nimi wicemarszałek Zbigniew Ziemba 
(drugi z lewej) oraz radny Sejmiku Janusz Ciesielski (pierwszy z lewej)

Podczas EFG marszałek Grzegorz Schreiber (pierwszy z lewej) i Andrii Kavunets (pierwszy z prawej), 
wiceprzewodniczący Winnickiej Obwodowej Administracji Wojskowej podpisali list intencyjny w sprawie 
utworzenia regionalnego biura Województwa Łódzkiego na terenie obwodu winnickiego

Gala „,Łódzkie na PLUS” rozpoczęła się 
od widowiskowego pokazu mody projektanta Adriana Krupy

Forum to także spotkania z ludźmi sukcesu. Gościem tegorocznego EFG był 
mistrz olimpijski Mateusz Kusznierewicz, który opowiadał o swojej recepcie 
na odnoszenie zwycięstw, nie tylko w sporcie

Gośćmi panelu „,Nowy wymiar partnerstwa polsko-ukraińskiego” były delegacje z partnerskich 
obwodów w Ukrainie oraz Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych (drugi z lewej). 
- Współpraca polsko-ukraińska postrzegana z perspektywy samorządu województwa łódzkiego 
ma wymiar przede wszystkim humanitarny - mówił profesor Rau

Był też panel poświęcony „,srebrnej rewolucji”, czyli aktywności seniorów. O rządowym 
i samorządowym wsparciu dla osób 65+ i przeciwdziałaniu ich wykluczeniu z rynku 
pracy mówiła Marlena Maląg, minister rodziny i polityki społecznej (pierwsza z prawej)

Japończycy i Koreańczycy chwalili się swoimi 
inwestycjami w Polsce. Przedsiębiorcy i przedstawiciele 
organizacji biznesowych z tych krajów zaprezentowali 
dotychczasowe osiągnięcia, również w Łódzkiem. 
Niezwykle barwny był panel prezentujący współpracę 
Łódzkiego z Azją Południowo-Wschodnią

Nagrody dl a n ajzdol n iejs zyc h

- S t yp en d ium  t o d l a m n ie og rom n e 
wyróżnienie. Brałam udział w wie-
lu olimpiadach, byłam też wolonta-
riuszką. W przyszłości chciałabym 
zostać prawnikiem- mówiła Anna 
Konczarek z Publicznego Liceum 
2gólnokształcącego 8niwersytetu 
Łódzkiego im. Sprawiedliwych wśród 
Narodów Ĝwiata w Łodzi. 

Anna znalazła się w 2�-sobowej 
grupie nagrodzonych uczniów liceów 
ogólnokształcących, techników oraz 
zespołów szkół. W kategorii Ãstudent³ 
nagrodzono 2� osoby. Wśród nich 
było 12 studentów 8niwersytetu Me-
dycznego w Łodzi, � z 8niwersytetu 
Łódzkiego, 4 z Politechniki Łódz-
kiej oraz 2 studentów 8niwersytetu 
Jana Kochanowskiego w Kielcach, 
fi lia w Piotrkowie Trybunalskim. Sty-
pendium odebrał m.in. Eryk Zywert 
z 8niwersytetu Łódzkiego.

- Pochodzę z Piotrkowa Trybunal-
skiego. Mam nadzieję, że uda mi się 
wrócić do swojego rodzinnego miasta 
i tam się realizować ° mówił Eryk. - 
Chciałbym zostać sędzią lub prokura-
torem. Stypendium to uhonorowanie 
naszych osiągnięć. Ważne, że nasza 
praca została doceniona.

Zarząd Województwa Łódzkiego 
przeznaczył na stypendia 1�� tysię-
cy złotych.

- Jestem dumny, że mamy w na-
szym regionie tak utalentowanych 
młodych ludzi. Cieszę się, że nauka 
jest waszą pasją. Ĩyczę dalszych suk-
cesów, rozwijajcie się i godnie re-
prezentujcie województwo - mówił 
podczas gali Robert Baryła, członek 
zarządu województwa łódzkiego.

Pełna lista stypendystów na stronie 
www.lodzkie.pl.

AK

48 najbardziej utalentowanych uczniów i studentów 
z naszego regionu otrzymało stypendia naukowe Marszałka 
Województwa Łódzkiego. Zostali uhonorowani podczas gali 
w Filharmonii Łódzkiej.

fot. AS
fot. AS

Listy gratulacyjne uczniom i studentom wręczyli: Robert Baryła, członek zarządu 
województwa łódzkiego (pierwszy z lewej) oraz Dariusz Rogut, radny Sejmiku 
Województwa Łódzkiego, rektor Akademii Piotrkowskiej (pierwszy z prawej)

Stypendium to dla mnie ogromne wyróżnienie - mówiła Anna Konczarek 
z Publicznego Liceum Ogólnokształcącego Uniwersytetu Łódzkiego

fot. AS
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P ierws zy p oród  rod zin n y w P ol s ce 
odbył się dzięki staraniom doktora 
Włodzimierza )ijałkowskiego, cenio-
nego ginekologa i położnika, a prywat-
nie ojca pana Pawła. To on uruchomił 
pierwszą w Polsce szkołę rodzenia. 
2 porodzie rodzinnym, w którym 
mógłby uczestniczyć tata dziecka, mó-
wił już w latach 6�. ubiegłego wieku. 

Pomysł udało się zrealizować dopiero 
1� czerwca 198� roku.

Na świat przyszła wówczas Moni-
ka, wnuczka doktora )ijałkowskiego. 
ÃPoród Moniki był porodem natural-
nym. Rodzice współdziałali solidarnie 
z siłami natury³ ° czytamy w szpitalnej 
kronice. Córka Pawła )ijałkowskiego 
urodziła się o godz. �.��.

- 8czestniczyć w porodzie córki 
było dla mnie ważnym, wspaniałym 
przeżyciem - mówi pan Paweł.

Marszałek Grzegorz Schreiber zło-
żył Monice życzenia z okazji 4� uro-
dzin. Pogratulował też Pawłowi )ijał-
kowskiemu i jego żonie.

- To ważne, że ojciec - dzięki poro-
dowi rodzinnemu - może dzielić się 

miłością do dziecka już od pierwszej 
sekundy jego życia ° mówił Grzegorz 
Schreiber, marszałek województwa 
łódzkiego. - Porody rodzinne odmie-
niły szpitale, dziś są standardem. Wo-
jewództwo łódzkie było pionierem 
w tej dziedzinie.

Porody rodzinne są dzisiaj bardzo 
popularne. Jeśli nie ma żadnych  prze-

ciwwskazań medycznych, stanowią 
nawet ponad dziewięćdziesiąt pro-
cent wszystkich porodów. Tak jest na 
przykład w 2środku Szpitalnym im. 
M. Madurowicza w Łodzi oraz Wo-
jewódzkim Szpitalu Specjalistycz-
nym im. Marii Skłodowskiej Curie 
w Zgierzu.

AK

2środek powstał przy ul. św. Anto-
niego. Założenie było takie, by każ-
dy nastolatek mógł się tu poczuć jak 
w domu. 8dało się. Jest tu sala infor-
matyczno-językowa, duża sala zaję-
ciowa, czytelnia, w której można się 
uczyć i odrabiać lekcje, ale też po 
prostu spędzać wolny czas.

Domowe zacisze to jeden z atutów 
ośrodka. Ale dla młodzieży przygoto-
wywane są tu warsztaty, które rozwi-
jają zainteresowania oraz wzmacniają 
umiejętności uczenia się czy poma-
gają mierzyć się z wyzwaniami rze-
czywistości. Problemy pomaga roz-
wiązywać psycholog. 2rganizowane 
są również jednodniowe wycieczki.
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ED
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emocjonalnej. Dlatego cieszę się, że mło-

dym tomaszowianom w radzeniu sobie 

z tymi problemami pomoże właśnie ta 

placówka. Nowoczesna, świetnie wy-

posażona, z doskonałą kadrą. Dla mnie 
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rządu Województwa Łódzkiego, który od 

czterech lat z troską i przychylnością pa-

trzy na projekty, przygotowywane przez 

władze Tomaszowa.

Ewa Wendrowska
radna Sejmiku 
Województwa Łódzkiego:

Okiem  radn ej

Miasto Dzieci i Młodzieży. Pod taką nazwą w Tomaszowie Mazowieckim działa nowa świetlica. To przystań dla młodych ludzi 
zagrożonych ubóstwem i wykluczeniem społecznym. Powstała dzięki unijnemu wsparciu z Urzędu Marszałkowskiego.0aMą tX Mak Z GomX

�� lat poroGyZ roGziQQycK Z 3olVcH� To zaczęáo Vię 
Z VzpitalX im� 0aGXroZicza Z àoGziZ VzpitalX im� 0aGXroZicza Z àoGziZ VzpitalX im� 0aGXroZicza Z àoGziZ VzpitalX im� 0aGXroZicza Z àoGzi

40 lat porodów rodzinnych w Polsce. Pierwszy taki poród został odebrany w Łódzkiem, w Ośrodku Szpitalnym im. Madurowicza w Łodzi. Było to 10 czerwca 
1983 roku. W czterdziestą rocznicę tego ważnego wydarzenia na zaproszenie Grzegorza Schreibera, marszałka województwa łódzkiego, w szpitalu gościł 
Paweł Fijałkowski - ojciec, który jako pierwszy w naszym kraju został wpuszczony na porodówkę.

Państwo Fijałkowscy (z lewej) oraz ich córka Monika (trzecia z prawej) odebrali gratulacje od marszałka Grzegorza 
Schreibera. Wszystkie dzieci, które urodziły się w 40. rocznicę porodów rodzinnych, tj. w sobotę 10 czerwca, w szpitalach 
wojewódzkich w Sieradzu, Bełchatowie, Zgierzu, Skierniewicach, Piotrkowie Trybunalskim oraz Ośrodku Szpitalnym 
im. M. Madurowicza otrzymały w prezencie pamiątkowe body od Województwa Łódzkiego

fot. UM Tomaszów
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Sala, w której można się uczyć i wypoczywać Tak prezentuje się duża sala zajęciowa
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Ponoć było to tak: Józef Przedpeł-
ski, 37-letni inżynier pracujący w So-
snowcu, jechał bryczką do Czeladzi. 
Po drodze obserwował niezwykłą 
scenę. Chłop wiózł na wozie kapu-
stę, a obok szedł harcerz. Wóz pod-
skakiwał na drodze, kapusta co rusz 
spadała, a harcerz co chwilę podnosił 
kapuścianą główkę i odkładał na wóz. 
Nagle woźnica odwrócił się i zobaczył 
chłopaka z kapustą w ręku. „Złodziej” 
– pomyślał i zdzielił harcerza batem. 
Zaintrygowany Przedpełski przywo-
łał chłopca i spytał go, dlaczego cią-
gle podnosił kapustę. A harcerz na to, 
że każdy skaut pomaga bliźnim, jeśli 
tylko ma okazję, a jego obowiązkiem 
jest spełnienie przynajmniej jednego 
dobrego uczynku dziennie.

Kierunek – Łękawa Harcerska
Na Józefie Przedpełskim miało to 
zrobić takie wrażenie, że postanowił 
harcerzom z Zagłębia Dąbrowskiego 
pomóc. A że miał gest, przekazał im 
lwią część swojej ojcowizny: pałac 
w Łękawie, wiosce położonej w po-
łowie drogi między Kamieńskiem 
i Bełchatowem, niespełna 20 km 
od Piotrkowa.

Akt darowizny podpisano w So-
snowcu 12 maja 1921 roku. Oprócz 
pałacu z zabudowaniami gospodar-
czymi harcerze dostali ogród, park 
i teren z kaplicą z XVIII wieku – łącz-
nie jakieś 10 hektarów ziemi. Mają-
tek miał służyć harcerzom z Polski 

i tym, którzy działali na obczyźnie. 
Harcerze zobowiązali się do pomocy 
miejscowym mieszkańcom, między 
innymi do tego, że będą im udostęp-
niać punkt medyczny i bibliotekę.

Pierwsi harcerze do Łękawy przy-
jechali jeszcze tego samego lata. 
Jeśli spodziewali się warunków 
jak w hotelu, musieli się srodze roz-
czarować. W 1914 roku przez Łęka-
wę przeszedł front. Skutki tego faktu 
były odczuwane dość długo. Siedem 
lat później pałac wciąż pozbawiony 
był szyb w oknach, dach przeciekał, 
a pomieszczenia w ogromnym bu-
dynku były zdewastowane, podob-

nie jak zabudowania gospodarcze. 
Sad, ogród i park również wymagały 
pracy. Dość powiedzieć, że na pierw-
szych obozach w 1921 roku harcerze 
musieli spać w namiotach w parku.

Żeby majątek wyprowadzić na pro-
stą, ZHP ogłosił zbiórki społeczne. 
Powstał nawet „komitet przyjaciół 
Łękawy”, skupiający ludzi z całej Pol-
ski. Do 1922 roku sytuacja w majątku 
poprawiła się już na tyle, że można 
było zorganizować zlot drużyn har-
cerskich. Podczas tego spotkania ge-
nerał Józef Haller, przewodniczący 
ZHP, oficjalnie ogłosił, że w Łękawie 
utworzony został ośrodek szkolenia 

instruktorów harcerstwa, a miejsco-
wość nazwano „Łękawa Harcerska”.

Rozkwit i zmierzch
Lata 1921-1939 stanowiły dla Łękawy 
czas najpierw remontów i ulepszeń, 
a potem rozkwitu. Naprawiono dach 
i okna, wyremontowano kuchnię. 
Zainstalowana została ciepła woda, 
wyposażono sale dla harcerzy i in-
struktorów. Na potrzeby mieszkań-
ców pałacu wybudowano betonową 
studnię z mechanicznymi pompa-
mi i kanalizacją. Zupełną nowością 
była harcerska straż ogniowa. Har-
cerze zapoczątkowali także hodowlę 

krów mlecznych. Organizowali letnie 
kursy dla miejscowej młodzieży. Naj-
zdolniejsi łękawianie trafiali dzięki 
temu do szkół branżowych. Łękawa 
Harcerska zmieniła się w prawdziwą 
perełkę i była największą harcerską 
nieruchomością na świecie. Ustępo-
wał jej nawet słynny angielski Gu-
liwer Park. Ośrodek tętnił życiem, 
przewinęły się przez niego tysiące 
młodych ludzi w harcerskich mundu-
rach. Wojna przerwała tę działalność, 
ale latem 1945 roku harcerze wróci-
li do Łękawy. Kolonie, obozy, kur-
sy; świadectwem tej działalności są 
zachowane zdjęcia z pierwszych po-
wojennych lat. Klimat dla harcerstwa 
zmienił się w 1947 roku. Polityczne 
naciski i zmiany w strukturach nie 
przysłużyły się Łękawie Harcerskiej. 
W 1950 roku ośrodek przejął skarb 
państwa, a 5 lat później utworzono tu 
zakład wychowawczy dla młodzieży.

Mimo to w Łękawie o harcer-
skich tradycjach nie zapomniano. 
W 1990 roku uczestnicy przed- i po-
wojennych kursów powrócili do Łę-
kawy. Nie były to już wielodniowe po-
byty, ale raczej weekendowe wizyty, 
nazywane złazami „łękawiaków”.  ■
WYJAŚNIENIE
W artykule „To były niedziele pełne 
wrażeń”, który ukazał się w poprzed-
nim wydaniu „Łódzkie.pl”, zabrakło 
informacji o tym, że trzy wyciecz-
ki koleją po województwie łódzkim 
w ramach projektu „Turystyczne nie-
dziele” były realizowane przez spół-
kę Polregio. 

Tak powstawała potęga harcerskiej Łękawy
W Łękawie koło Bełchatowa harcerze z całej Polski szkolili się na kursach i obozach. 
Tu wpajano im harcerski etos, o którym pamiętali walcząc w Szarych Szeregach czy 
w strukturach podziemia. Przez dziesięciolecia przez pałac i park w Łękawie przewinęły się 
tysiące chłopców w harcerskich mundurkach. A wszystko zaczęło się 100 lat temu 
od… główki kapusty, która uporczywie spadała z chłopskiego wozu i harcerza, 
który za wszelką cenę chciał spełnić dobry uczynek.

Sierpień 1945 r. Harcerze jadą na obóz do Łękawy Kurs drużynowych w Łękawie. Rok 1946 Apel harcerzy w Łękawie

Pałac w Łękawie w okresie międzywojennym

Józef Przedpełski przekazał harce-
rzom znaczną część swojej ojcowizny
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Kurs drużynowych w Łękawie. Rok 1946
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Tą miłą, wzruszającą uroczystością 
włączyliśmy się w świętowanie Mię-
dzynarodowego Dnia Rodzin oraz 
Dnia Rodzicielstwa Zastępczego. 
Była to znakomita okazja do uhono-
rowania osób oraz gmin, które wspie-
rają rodziny, przede wszystkim lu-
dzi o wielkim sercu, opiekujących 
się dziećmi z trudnych środowisk, 
opuszczonymi przez biologicznych 
rodziców. Statuetkami ÃAniołów dla 
najlepszych rodzin zastępczych z wo-
jewództwa łódzkiego³ nagrodzone 
zostały 24 rodziny zastępcze i rodzin-
ne domy dziecka.

Anioła odebrała między innymi Bo-
żena 2głoszka z powiatu kutnow-
skiego stanowiąca zawodową rodzi-
nę zastępczą.

- Rozmawiałyśmy kiedyś z kole-
żanką i ona wspomniała, że zna ro-
dzinę zastępczą. Pomyślałam� cze-
mu nie spróbować? - wspomina pani 
Bożena. - Dziś mogę powiedzieć, że 
dzieci, małe dzieci, uzależniają. To 
nałóg na całe życie.

Anioł trafi ł również do Krystyny 
Karlsson z powiatu łęczyckiego, któ-

ra prowadzi rodzinny dom dziecka. 
- Gdy widzę, jak moje dzieci sobie 
świetnie radzą w tej chwili, że nie 
chorują, że mają coraz lepsze wyniki 
w nauce, to piękny jest każdy dzień 
- opowiada pani Krystyna. I zachęca 
innych do zostania rodziną zastęp-
czą. - Trzeba próbować. Jeśli ktoś ma 
otwarte serce, kocha ludzi i dzieci, to 
uda się na pewno.

Podczas uroczystości wyemitowa-
ny został fi lm ÃWolę być tu³ promują-
cy rodzicielstwo zastępcze. Jego bo-
haterami są właśnie Bożena 2głoszka 
i Krystyna Karlsson oraz ich rodziny. 
2powiada o codziennym życiu, tro-
skach, radościach i wyzwaniach ro-
dzin zastępczych.

- Rodzina zastępcza to życiowa mi-
sja. Podjęliście ważną, mądrą i od-
powiedzialną decyzję, by nią zostać. 
Stworzyliście dom dla dzieci, które 
bardzo potrzebują miłości ° mówił 
wicemarszałek Zbigniew Ziemba.

Na koniec uroczystości nagrodze-
ni, ich rodziny oraz wszyscy goście 
obejrzeli spektakl teatru im. Stefana 
Jaracza Ã+obbit³.                            AK

Rodzina jest najważniejsza. Jest w życiu wsparciem, dodaje sił, 
chroni. Te ciepłe słowa można było usłyszeć podczas wojewódzkich 
obchodów Dnia Rodziny 2023, które Samorząd Województwa 
Łódzkiego zorganizował w Teatrze im. Stefana Jaracza w Łodzi.

%yciH aQioáHm QiH ZymaJa śZiętości� tylko miáości

Podczas uroczystości poznaliśmy wyniki konkursu „,Samorząd przyjazny rodzinie 2023”, na który przeznaczone 
zostało 500 tys. zł z budżetu Województwa Łódzkiego. To o 100 tys. zł więcej niż rok wcześniej. Wpłynęło 50 
wniosków, a dofi nansowanie trafi ło do 9 miejsc. Konkurs odbywał się po raz trzeci. Pieniądze zostaną przeznaczone 
na realizację projektów dla dzieci i rodzin. Dotację otrzymała m.in. gmina Brzeźnio w powiecie sieradzkim na zor-
ganizowanie pikniku rodzinnego, warsztatów edukacyjnych i kulturalnych, alpakoterapię, wyjazd do kina i teatru oraz 
wizytę w leśniczówce. Dofi nansowana została także gmina Zduny w powiecie łowickim. Tu pieniądze przeznaczone 
zostaną na rodzinne warsztaty sensoryczne i rękodzieła, spektakl teatralny dla rodzin, rodzinną wycieczkę do zoo, 
warsztaty kulinarne, warsztaty dla muzykalnej rodziny oraz na piknik ze strefą rodzinnego szaleństwa.

„,Samorząd przyjazny rodzinie 2023”„,Samorząd przyjazny rodzinie 2023”

Statuetki „,Aniołów dla najlepszych rodzin zastępczych z województwa łódzkiego” 
wręczali wicemarszałek Zbigniew Ziemba, wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa 
Łódzkiego Zbigniew Linkowski oraz Katarzyna Maciołek dyrektor RCPS w Łodzi

Dla rodzin zastępczych były to wzruszające chwile

Goście obejrzeli fi lm „,Wolę być tu” promujący rodzicielstwo zastępcze. Bohaterkami są Bożena Ogłoszka i Krystyna Karlsson oraz ich rodziny. Film można znaleźć na stronie lodzkie.pl 
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'oVkoQaáa zaEaZa i lHkcMa KiVtorii 3olVki
Ponad stu wojów i tysiące miłośników średniowiecza wzięło udział w Europejskim Zjeździe Rycerstwa. Były pokazowe walki, 
turniej łuczniczy i ekspozycja uzbrojenia. Na dwa czerwcowe dni Tum pod Łęczycą przeniósł się w wieki średnie.

- Właściwie wydobyliśmy to grodzi-
sko spod ziemi ° mówił marszałek 
Grzegorz Schreiber, inicjator wyda-
rzenia. - To niezwykle ważny ele-
ment symbolu polskości w naszym 
województwie. Europejski Zjazd 
Rycerski służy promocji tego miej-
sca, dzięki niemu możemy trafi ć do 
mieszkańców całego Łódzkiego z in-
formacją, że warto tu przyjechać, 
spędzić czas i w pewnym sensie do-
tknąć historii.

W niedzielę, 18 czerwca po mszy 
świętej w archikolegiacie NMP i św. 
Aleksego barwny korowód przeszedł 
do grodziska, gdzie prezentowano 
średniowieczną broń i dawne rze-
miosło. W otoczeniu zrekonstru-
owanego obiektu działała średnio-

wieczna wioska. Można było wziąć 
udział w turnieju łuczniczym i zo-
baczyć walki rycerskie.

- Wyjątkowość grodziska w Tumie 
polega na tym, że wokół nie ma no-
woczesnej architektury. Dzięki temu 
można naprawdę poczuć klimat wie-
ków średnich - chwalił Robert Czyż-
niejewski, jeden z uczestników.

2 znaczeniu Ãdotknięcia historii³ 
mówili również członkowie grup 
rekonstrukcyjnych.

Zjazdowi towarzyszył festyn 
ÃPiknikowo i sportowo, aktywnie 
i zdrowo z Województwem Łódz-
kim�. Były turnieje sportowe, a koła 
gospodyń wiejskich zmierzyły się 
w Bitwie Regionów. Zwy-
ciężyło KGW w Ĝwinicach 
Warckich. Zabawę zakończy-
ły koncerty. Gwiazdą wieczo-
ru był zespół Sound
n
Grace.

MM

Piknik został zorganizowany w sąsiedztwie XIII-wiecznego grodziska w Tumie. 
Zakończona w ubiegłym roku rekonstrukcja grodziska to wspólny projekt Urzędu 
Marszałkowskiego, Muzeum Archeologicznego i Etnografi cznego w Łodzi oraz 
Starostwa Powiatowego w Łęczycy. Kosztowała prawie 12 mln zł, z czego 
ponad 7 mln zł stanowiło unijne wsparcie z Urzędu Marszałkowskiego

Goście pikniku mogli obejrzeć widowiskowe walki rycerskie

Korowód w takt wyznaczony przez średniowieczną kapelęWojowie imponowali strojami i uzbrojeniem
- Grodzisko to niezwykle ważny element symbolu polskości w naszym województwie 
- mówił w Tumie marszałek Grzegorz Schreiber, inicjator wydarzenia

W wiosce rycerskiej grupy 
rekonstrukcyjne prezentowały 
średniowieczne stroje i rzemiosło

Pasja do historii może być przekazywana 
z pokolenia na pokolenia
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- Są takie miejsca, które w sposób 
naturalny kojarzą nam się z latem 
- mówi Grzegorz Schreiber, marsza-
łek województwa łódzkiego. - Wła-
śnie Jeziorsko doskonale spełnia te 
warunki, bo lato to woda, wiatr, prze-
strzeń, rekreacja. Te wszystkie ele-
menty tutaj mamy, stąd nasz wybór, 
by właśnie w 2strowie Warckim roz-
począć kolejny sezon wakacyjny.

Lato wystartowało na wodzie 
� czerwca. Piknik zgromadził tysiące 
gości. Przed południem rozpoczęło się 
Grand Pri[ Ĩeglarsko-Motorowod-
ne o Puchar Marszałka Wojewódz-
twa Łódzkiego. Na szerokie wody 
zalewu wypłynęło 16 załóg. Chwilę 
później rozpoczął się Piknik Woje-
wództwa Łódzkiego i Piknik Sporto-
wy. Było mnóstwo zabaw i konkur-
sów dla dzieci, dorośli mogli uzyskać 
cenne informacje na temat funduszy 
europejskich, ale także wziąć udział 
w rywalizacji sportowej. W turnieju 
siatkówki plażowej najlepsi byli poli-
cjanci z Komendy Wojewódzkiej Po-
licji z Łodzi. W sportowym turnieju 
drużynowym wygrał zespół Szadek 
)oreYer. Nie zabrakło stoisk instytucji 
współpracujących z 8rzędem Mar-
szałkowskim Województwa Łódz-
kiego, a także służb mundurowych.

Goście pikniku mogli skosztować 
tradycyjnych potraw od kół gospo-
dyń wiejskich. Kolejny rok z rzędu na 
rozpoczęciu lata w 2strowie gościli-
śmy gospodynie z polsko-ukraińskie-
go KGW z miejscowości Byszewy 
w gminie Nowosolna. Po południu 
gości wydarzenia porwało disco. Gra-
li i śpiewali m.in. Lili, Iness, Stefa-
no Terrazzino, Danzel, Boys i Po-
wer Play.

OS

Słońce, wiatr, woda, do tego 
mnóstwo atrakcji dla młodszych 
i starszych, regaty, turniej
siatkówki plażowej i spora dawka 
muzyki. W porcie jachtowym 
Jeziorsko w Ostrowie Warckim 
rozpoczęliśmy lato 
w województwie łódzkim.

Tak rozpoczęliśmy lato
fot. PW

fot. PW

fot. PW
fot. PW

fot. PW
fot. PW

fot. PW
fot. PW

fot. PW
fot. PW

W Grand Prix Żeglarsko-Motorowodnym o Puchar Marszałka Województwa Łódzkiego 
wzięło udział 16 załóg. Wśród najmłodszych żeglarzy najlepsza była Hania Sokal. 
Regaty dla dorosłych w kat. T1 wygrała drużyna Piksy. W kat. T2 wygrali My Way. 
Wśród katamaranów bezkonkurencyjni byli żeglarze jachtu A (oznakowanie V1), 
a wśród samorządowców, czyli w kategorii Omega, wygrała drużyna gminy Warta

Na scenie nie mogło zabraknąć lokalnych zespołów

Już tradycyjnie o podniebienia gości dbały koła gospodyń wiejskich. 
Na zdjęciu z marszałkiem Grzegorzem Schreiberem KGW Górzanianki

Zwycięzców konkursów nagradzała między innymi Dorota Więckowska, radna Sejmiku
Podczas pikniku było mnóstwo zabaw 
i konkursów dla dzieci Wieczorna scena disco

 Sefano Terrazzino, jedna z muzycznych gwiazd pikniku podczas tańca z publicznością

 Nad bezpieczeństwem na wodzie czuwało WOPR

To było prawdziwie rodzinne rozpoczęcie lata z Województwem Łódzkim



klub radnych PiS

radny niezrzeszony




